

ministering Authority concerned (T/PET.11/478, T/OBS.11/51, T/L.576),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that the Chief Regional Officer has directed the chiefs of the Omar Mahmud tribe, including the Islam of Abdulla Islam Farah, to decide how much livestock should be returned.

623rd meeting,
24 June 1955.

1289 (XVI). Petitions relating to claims by ex-servicemen (T/PET.11/480, 482, 491, 493, 498 and Add.1 and 2, 513, 514, 521, 541, 565, 567)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions listed in the annex to this resolution concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned (T/OBS.11/51, 52, 55, 57, 63, 64, T/L.578),

Noting the statements of the special representative that all arrears of pay to ex-servicemen that were submitted within the prescribed period have been settled; that payments in the form of temporary assistance have been made to a number of ex-servicemen claiming entitlement to pensions and that payment of compensation to widows, orphans and minor dependents of deceased ex-servicemen have already been settled,

Noting the further statement of the special representative that the Trust Territory of Somaliland will incur no financial responsibility in respect of either the temporary assistance being paid to ex-servicemen at present or the permanent pensions to such to be awarded in the future, and that all the money paid as temporary assistance from the budget of the Territory will be refunded,

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative;

2. *Expresses the hope* that the Administering Authority will expedite the payment of pensions to ex-servicemen who may be entitled to them;

3. *Recommends* that the Administering Authority in consultation with the United Nations Advisory Council for Somaliland should, as far as possible within the limits of the existing and contemplated developmental programmes, evolve and implement a comprehensive scheme for the rehabilitation of unemployed ex-servicemen;

4. *Further recommends* to the Administering Authority that it consider, in consultation with the United Nations Advisory Council for Somaliland, UNICEF, and other specialized agencies as well as with religious missions and other non-governmental bodies, adequate measures generally to alleviate the condition of orphans and destitute children of former servicemen;

5. *Requests* the Administering Authority meanwhile to continue to assist ex-servicemen, their wid-

nistrante intéressée (T/PET.11/478, T/OBS.11/51, T/L.576),

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, et notamment sur le fait que le chef de la région a chargé les chefs des Omar Mohamud — y compris Islam Abdulla Islam Farah — de décider combien de têtes de bétail il convient de restituer.

623ème séance,
le 24 juin 1955.

1289 (XVI). Pétitions relatives aux revendications d'anciens combattants (T/PET.11/480, 482, 491, 493, 498 et Add.1 et 2, 513, 514, 521, 541, 565, 567)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions énumérées dans l'annexe à la présente résolution concernant la Somalie sous administration italienne, en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/OBS.11/51, 52, 55, 57, 63, 64, T/L.578),

Prenant note des déclarations du représentant spécial, d'où il ressort que tous les arriérés de solde que les anciens combattants avaient réclamés dans le délai prescrit ont été réglés; qu'un certain nombre d'anciens combattants qui revendiquent le droit à la pension ont reçu des versements sous forme d'assistance temporaire, et que les indemnités dues aux veuves, orphelins et enfants mineurs à charge d'anciens combattants décédés sont déjà versées;

Prenant note également de la déclaration du représentant spécial, selon laquelle le Territoire sous tutelle de la Somalie n'aura à assumer aucune responsabilité financière en ce qui concerne l'assistance temporaire que reçoivent actuellement les anciens combattants, les pensions permanentes qui pourraient leur être accordées à l'avenir, et que tous les fonds prélevés sur le budget du Territoire à titre d'assistance temporaire seront remboursés,

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations du représentant spécial;

2. *Exprime l'espoir* que l'Autorité administrante accélérera le versement des pensions aux anciens combattants qui y auraient droit;

3. *Recommande* à l'Autorité administrante d'élaborer et de mettre en œuvre, en consultant le Conseil consultatif des Nations Unies pour la Somalie et autant que possible dans le cadre des programmes de développement déjà arrêtés ou envisagés, un projet d'ensemble pour la réadaptation des anciens combattants en chômage;

4. *Recommande en outre* à l'Autorité administrante d'élaborer, en consultant le Conseil consultatif des Nations Unies pour la Somalie, le Fonds des Nations Unies pour l'enfance et certaines institutions spécialisées, ainsi que les missions religieuses et d'autres organes non gouvernementaux, des mesures destinées à améliorer, d'une manière générale, le sort des orphelins et enfants nécessiteux d'anciens combattants;

5. *Invite*, en attendant, l'Autorité administrante à continuer d'aider les anciens combattants, leurs veuves

ows and minor dependents in finding suitable means of livelihood.

ANNEX

Petition from Mr. Bihi Jorrah (T/PET.11/480).
Petition from Chief Dubo Jusuf and others (T/PET.11/482).
Petition from Mr. Hassan Sciahie Barre (T/PET.11/491).
Petition from Messrs. Ali Hassan and Elmi Giama Mohamed (T/PET.11/493).
Petition from Haji Mohamed Dhere and others (T/PET.11/498 and Add.1 and 2).
Petition from Mr. Mohamed Loian and others (T/PET.11/513).
Petition from Messrs. Kulani Abdi Rubeli, Ghelli Daali Golid and others (T/PET.11/514).
Petition from Messrs. Alam Farih and Jami Mohammed (T/PET.11/521).
Petition from Mr. Ali Nur Ali Mohammed (T/PET.11/541).
Petition from Mr. Mohammed Hersi Abdulle (T/PET.11/565).
Petition from Messrs. Giama Abdulla, Mohamed Ali and others (T/PET.11/567).

*639th meeting,
14 July 1955.*

1290 (XVI). Petition from Mr. Mohamed Haji Ahmed Iusuf (T/PET.11/481)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Mohamed Haji Ahmed Iusuf concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned (T/PET.11/481, T/OBS.11/51, T/L.577),

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular to the effect that if, following his appeal to the Court of Cassation in Rome, his case should be decided in his favour, the legal costs will be refunded to him.

*639th meeting,
14 July 1955.*

1291 (XVI). Petition from Yahya Abdallah Agil (T/PET.11/484)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Yahya Abdallah Agil concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned (T/PET.11/484, T/OBS.11/49, T/L.576),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority, in particular that he can legitimately claim, through the Administering Authority, the compensation due to him;

2. *Notes* the statement of the special representative that the Administering Authority will endeavour to obtain the compensation due to the petitioner;

3. *Expresses the hope* that in any event the Administering Authority will take all other necessary steps

et enfants mineurs à charge, à trouver des moyens de subsistance appropriés.

ANNEXE

Pétition de M. Bihi Jorrah (T/PET.11/480).
Pétition du chef Dubo Jusuf et d'autres (T/PET.11/482).
Pétition de M. Hassan Sciahie Barre (T/PET.11/491).
Pétition de MM. Ali Hassan et Elmi Giama Mohamed (T/PET.11/493).
Pétition du hadji Mohamed Dhere et d'autres (T/PET.11/498 et Add.1 et 2).
Pétition de M. Mohamed Loian et d'autres (T/PET.11/513).
Pétition de MM. Kulani Abdi Rubeli, Ghelli Daali Golid et autres (T/PET.11/514).
Pétition de MM. Alam Farih et Jami Mohammed (T/PET.11/521).
Pétition de M. Ali Nur Ali Mohammed (T/PET.11/541).
Pétition de M. Mohammed Hersi Abdulle (T/PET.11/565).
Pétition de MM. Giama Abdulla, Mohamed Ali et autres (T/PET.11/567).

*639ème séance,
le 14 juillet 1955.*

1290 (XVI). Pétition de M. Mohamed Hadji Ahmed Iusuf (T/PET.11/481)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Mohamed Hadji Ahmed Iusuf concernant la Somalie sous administration italienne, en consultation avec l'Italie, Autorité administrante intéressée (T/PET.11/481, T/OBS.11/51, T/L.577),

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration du représentant spécial qui a précisé notamment que les frais de justice seraient rendus à l'intéressé au cas où la Cour de cassation de Rome reconnaîtrait que son recours est fondé.

*639ème séance,
le 14 juillet 1955.*

1291 (XVI). Pétition de M. Yahya Abdallah Agil (T/PET.11/484)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Yahya Abdallah Agil concernant la Somalie sous administration italienne en consultation avec l'Italie, Autorité administrante intéressée (T/PET.11/484, T/OBS.11/49, T/L.576),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante, d'où il ressort notamment qu'il peut légitimement, par l'entremise de l'Administration, engager une action pour obtenir le remboursement de la somme qui lui est due ;

2. *Prend acte* de la déclaration du représentant spécial, selon laquelle l'Autorité administrante s'efforcera d'obtenir que la somme due soit remboursée au pétitionnaire ;

3. *Exprime l'espoir* qu'en tout état de cause, l'Autorité administrante prendra toutes autres mesures néces-